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A N D RE I STR I HAN · 

DAŢ I TE ATRU LU I UN  PU NCT DE SP R I J I N  
- Tn 1 977, cînd aţi plecat din ţară, eraţi profesor de estetică' 

la I .A .T.C. Ajungind in I srael, după cum mi-aţi spus cu prilejul 
u nei vizite anterioare, nu v-a fost deloc u şor să Învăţaţi o 
altă limbă, în care să şi predafi studenţilor dvs. Ce-a Însem
nat, omeneşte vorbind, această adaptare? Ce-afi făcut şi ce 
faceţi in prezent? 

- Tn 1 977, după ci ncizeci de an i de viajă şi după aproape 
trei decenii de predare în învăjămîntul superior, m-am des
părţit greu de prieteni, de locuri, de amintir i le unei tinereţi 
încărcate deopotrivă de elanuri şi  dezamăgi ri . Poate că şi d in• 
această pricină adaptarea la !llte norme de viajă, la o altă 
mentalitate, la alte criterii valorice, a fost extrem de anevoioa
să. Te trezeşti, dintr-o dată, analfabet. Ş i  pînă începi să «gîn
gureşti» în l i mba jări i ,  treci prin momente a spre şi depriman
te. La do i ani de la venirea în 1 srael ,  după ce mi-am însuşit 
oarecum l imba, am început să predau. Să vă povestesc emoţ i i le  
de început? Să dramatizez situaţia dască lu lui  nou venit, obligat 
să se exprime într-o l imbă mai pujin mlădioasă decît lil]lbi le 
latine? Un ajutor vitai aclimatizării mi I-au dat studenţi i .  de-o 
tol eranţă şi· înţelegere rarissime pe mapamond fajă de imper
fecţiuni le de l imbă ale conferenjiaru lui .  Pe-atunci ,  î i  i nteresa 
în mai mare măsură ce, decît cum li se transmite. Am predat 
şi continui  să predau cursuri anuale şi semestriale, precum şi 
seminarii speciale despre teatrul l u i  C ehov, Gogol, Piran
dello, l onesco, despre commedia dell 'arte, statutul '  tragediei 
ş i  comediei în secolul  al XX-lea etc. Paralel cu activitatea di
dactică am publicat în revi ste ştiinţifice de specialitate, din 
ţară şi d in stră inătate, studii de estetică şi d e  teorie teatra lă, 
d in care nu au l ipsit experienjefe·.tea�rului românesc. Tn c;adrul 
cursulu i  Teatrul lui Eugene lonesco am inclus două prelegeri 
despre Caragiale şi U rmuz, şi ample refer i r i  privind arta re
gizorală a lui Liviu Ci ulei, Lucian Pinti l ie şi Andrei Şer
ban .  

- Fafă de invă.jămintul teatral •de la  noi, cel din 1 srael pre
zintă deosebiri importante? Tn ce con stau ele? 

- Există, f ireşte, asemănări între învăţămîntul teatral din 1 s
rael şi  cel din România. Mi se pare însă mai pujin important 
să subliniez asemănările. De aceea, voi puncta deosebiri le. 
Unica facultate de arte frumoase din jară (teatru, fi l m-televiziu
ne, arte plastice, academia de muzică) funcţionează ca parte 
integrantă a Universităţii Tel Aviv, ocupînd în frumosul campus 
u niversitar două clădiri impunătoare, cu săli de clasă spajioase, 
luminoase, înzestrate cu air-condition şi mon itoare TV , folosite 
pentru lecţii teoretice, repetiţii ş i  spectacole de an. Depada
mentul de teatru d i spune de un studio, a semănător ca organi za
re «Casandrei», dar echipat cu mijloace tehnice ultra-moder
ne, precum şi de o arhivă de teatru în cadrul bibl ioteci i  centrale 
a Universităţi i ,  al cărei director este numit printr-o hotărîre 
a primului ministru· (di rector, dl . Shimon Lev-Ari, acto r de re
nume, originar din România). Facultatea e dependentă financiar 
de Universitate, deşi, în u ltimi i  ani, produ�ji i le Studioului de 
teatru sînt realizate cu ajutorul geriero� al unor sponsori din 
afara Un iversităţii, precum şi al încasărilor provenite din vîn
zarea bi letelor. 

Această dependenţă bugetară se repercutează, �o lens no
l ens, în programa de învăţămînt. Pentru a păstra şi accentua 
caracteru l  universitar al învăţămîntului  teatral, d iscipl inele te
oretice, insuficient legate de pregătirea practic-profesională 
a vi itori lor arti şti se bucură de un statut preferenjial. La aceasta 

se adaugă durata prea scurtă, de numai trei ani, pentru formarea 
actorilor. Nu e deci întîmplător faptul că rezultatele, dincolo 
de datele naturale cu care e înzestrat studentul acto·r, sînt 
mai pujin îmbucurătoare în domen iu l  practici i  artis.tice decît 
în cel teoretic, domeniu în care studenţii i sraelieni dovedesc 
o excepţională şi profundă capacitate analitică şi de sinteză. 

C red că, după încheierea acordului cultural între România 
şi 1 srael, ar fi binevenit un schimb de păreri şi de experienţă 
între Departamentul nostru de teatru şi Academia de teatru 
din Bucureşti . 

- Ştiu că n-afi Încetat să vă «ţineţi la curent» cu fenomenul 
nostru teatral În toţi aceşti ani, vizitele dvs. in ţară incluzind 
ş i  vizionarea u nor spectacole. Care d intre ele v-au impresionat 
mai mult ş i  de ce? 

- Două din viz itele făcute în România s-au nimerit în afara 
sezonului  teatra l .  Mă voi referi, atît cît mă ajută memoria, la  
cîteva d intre ce le  peste zece spectacole văzute în anul 
1 981 . Am fost foarte puternic impresionat să găsesc atunci, 
în _pl ină «Cîntare a României», în condiţii le unui  co'ntrol dra
conic al cerberi lor «revoluţiei culturale», un teatru care, prin 
i ntermediu l  u nei regii abi l e  şi al unei interpretări aluzive, con
tinua să comunice cu publicul de p'e coordonate morale şi 
estetice, aflate la antipodul propagandei cultului personal ită
ţii . Fie .că e vorba de Furtu na în regia şi scenografia lui C iu lei, 
de jocul de neuitat al lui Victor Rebengiuc, George Constan
tin, · l .on Caramitru; de Maestrul şi Mctrgareta, Nişte ţărani, 
muzicalul  Nu sint Tumul �iffel, probe de maturitate profesională 
a C ătă l inei Buzoianu, pu�ctate de varietatea expresivă a Ya
leriei Seciu, a lu i  Mitică Popescu şi a lui Dan Condurache; 
fie că e vorba de măiestria lui Mircea Albulescu ·În Echipa 
de zgomote, - aceste reprezentaji i  mi-au întărit convingerea 
în tră in icia unui teatru, greu de îngenuncheat şi de înhămat 
la carul politicii oficiale antiumane şi antiromâneşti . 

- Nu mă indoiesc că aţi urmărit, şi in I srael, spectacolele 
făcute de regizorii români care au lucrat acolo. Cum au fost 
primite aceste reprezentafii? 

- Tn general, spectacolele  făcute de aceşti regizori au fost 
bine 

·
primite de public şi de critică. Deşi Hamletul lui Cernescu 

la Habima - reeditare a spectacolu lui de la «Nottara» - a 
provocat d iscuţii apri nse în rîndul criticii, în vederile unor cro
nicari fi ind considerat exagerat politizat, toji au subl in iat per
sonalitatea regizorulu i .  Tntr-u nul din telejurnalele de vin tlri sea
ra, fapt destul de rar întî lnit aici, s-au transmi s fragmente d in  
spectacol, pe fondul intervi

"
ului  lu i  Cernescu. De c ronici fa

vorabile s-a bucurat şi Maestrul şi Margareta. Mai concentrat 
ca durată şi spaţiu scenic· (decorul Lidiei Pincus-Gani, de ori
gine română), semnificaţi i le textului ,  prin mij locirea unor ac
tori, tran sformati ca prin minune de «apriga» regizoare în in
terpreti de excepţie, au trecut cu brio rampa atît la Beersheva 
cît şi  la Tel A viv. Nu pot să nu amintesc de răsunătorul succes 
al Trilogiei lui Andrei Şerban, cu ocazia Festivalului internaţio
nal de teatru de la 1 erusalim, 1 981 . T n cercurile intelectuale 
de special itate, noutatea l imbajului scenic, concretizat şi reliefat 
cu maximă eficienţă arti stică mai ales în Troienefe, a trezit 
un viu interes, u rmat de ample dezbateri în presa cotidiană 
şi în revistele de teorie teatrală. Personal, am avut sati sfacţia 
că noua formulă este creaţia unui fost elev al şcol ii româneşti 
de teatru. 

- Ce părere aveţi despre turneele întreprinse de spectaco-

https://biblioteca-digitala.ro



lele româneşti în I srael, în ultimii anil Dincolo de impactul 
lor sentimental, erau de natură să se impună şi prin valoarea 
lor, prin cal itatea interpretării? 

- De-a lungul anilol' , i!U fost spectacole reprezentative pen
tru cultura românească· (11mintesc turneul de mare clasă al lui 
Radu Beligan, cu Contrabasul, 1 990, ca şi cel organizat de 
A.T.M. - 1 989, cu comedia muzicală Fii cuminte Cristofor 
şi Anonimul veneţian), dar şi multe, prea multe spectacole care 
au degradat imaginea autentică şi nivelul înalt al teatrului ro
mânesc. Se perpetua o atitudine condamnabilă a impresarilor, 
de indiferenţă fată de calitatea repertoriului şi interpretării tru
pelor şi actorilor individLJal i ,  invitati în I srael, dublată de ig
norarea schimbărilor intervenite, în ultimel e două decenii, în 
structura şi gusturile publ icului. Pe de altă parte, la unii actori 
din România, mai grav, la unii  actori de primă mînă· (nomina 
odiosa) persi sta mentalitatea «Bon pour !'Orient», potrivit că
reia piesele mediocre ca şi prezentarea spectacolelor fără re
petitii prealabi le şi fără un gînd regizoral conturat sînt «În
ghiţite» oricum de spectatorii israelieni de limbă română. 

- Tn urma acestei viz ite de aproape o lună în România 
- (februarie 1 99 1 )  cum aţi caracteriza actuala perioadă pe care 
o traversează teatrul româ nesc? Spre ce credeţi că se va în
drepta el în viitor? 

- E riscant să faci pronosticuri cu privire la viitorul teatrului 
într-un moment în care asupra vieţii politice, sociale şi eco
nomice româneşti planează încă incertitudinea, ura, delaţiu
nea, confuzia. Tnainte de Ouo vadis teatrum? e de între
bat: Ouo vadis Patria? Căci «modele» de reîntoarcere la piata 
l iberă n-au existat. 

Tn schimbările sociale radicale, discontinuitatea nu e ab
solută, iar în suprastructLJră ea nu înseamnă deloc anularea 
nihi l istă a tot ceea ce a produs continu itatea istoriei. l ată de 
ce sînt l ipsite de perspectivă acele tendinte grăbite să arunce 
peste bord întreaga experienţă dobîndită în ultimele patru 
decenii de teatru l  românesc. T eatru care nu numai că a rezi stat, 
adeseori cu cutezanţă, presiunilor de uniformizare ale fostului 
regim, ci a reuşit _ pe căi indirecte, voalate, aluzive - să 
impună conştiinţei publice ideea autonomiei esteticu lui · (re
teatralizarea teatru lui), să mobi l izeze regia pe linia sublinierii 
umanismului, a l ibertăţii şi demnităţii umane· (valorificarea tex
telor clasice), să folosească satira ca instrument de demitizare 
a oricărui tip de si stem totalitar · (exemplar, Revizorul lui 
Pintilie). Aceste l inii de forţă ar trebui continuata pentru ca 
teatrul să redevină locul ideal al purificării pasiunilor, al cu-

noaşterii vieţii interioare a individului ,  al superbelor confruntări 
de idei, convingeri şi principii comportamentale. Tn privinta 
dramaturgiei autohtone, lucrurile sînt mai complicate. Se ştie 
că propensiunea şi aspi ratia literaturii dramatice româneşti că
tre universalitate au fost l imitate de însăşi structura ei, de ca
racterul ei excesiv cdocalnic», de particu larizarea disproporţio
nată a situati ilor, a tipologiei şi a e presiei lingvistice, specifice, 
în defavoarea condiţiei şi a reactii lor arhetipale umane. Doar 
o abordare echili brată e aptă să sati sfacă ambele laturi, şi  par
ticularul şi universalul .  

- Ca bun cunoscător al operei lui Teodor Mazilu, credeţi 
cii aceasta îşi va păstra «actualitatea»,  chiar dacă nu mai e 
jucată în acest moment? 

- E ca şi cum m-ati întreba dacă, toutes proportions gar
dees, C aragiale  işi păstrează actual itatea. Chiar dacă acum tea
trul lui Mazilu nu e jucat, cum sp�neti, el îşi păstrează ac
tualitatea, fiindcă e un teatru neconjunctural, liber de ideologia 
Puterii; a încrustat in conştiinţa publică procesul depersonaliză
rii individului, păstrindu-i, spre deo sebire de Eugene l onesco, 
fata umană; sinceritatea atroce a personajelor maziliene vine 
din subconştientul lor, solicitînd un actor inteligent, cu puterea 
de a transmite viata in sensul ei teluric. Tntr-un cuvînt, e un 
teatru de cursă lungă, ce va să vorbească incă multor generaţii 
de spectatori. 

- Cum se vede revista «Teatrul azi», din 1 srael? 
- Revista nu se vede, fiindcă nu ajunge pe piata israeliană 

prin canalele obişnuite de difuzare. Cîteva nu mere le-am citit 
aici, la Bucureşti. M-a frapat prezen tarea artistică de bun gust 
a Adrianei Grand; mi-au făcut o deosebită plăcere articole
le, scrise într-o românească frumoasă, el iberată de gongorismul 
şi de uscăciunea limbii de lemn, care a stăpînit atît amar de 
vreme presa scrisă şi vorbită; m-au interesat problematica şi 
forma civilizată, deschisă a dezbaterilor iniţiate de redactie; 
am con statat, cu satisfactie colegială, apariţia unui nou şi în
zestrat contingent de eseişti şi cronicari de teatru. Aş fi dorit 
revista mai adînc preocupată de viitorul teatrului şi bineînţeles 
de sugerarea acelor căi care să-I urnească din impasul temporar 
în care se află. (premisele acestui demers exi stă : nu multe ţări 
dispun, precum România, .,de un rezervor de tal ente artisti
ce, neîntrerupt împrospătat). Dati actorilor, regizorilor, sce
nografi lor un punct de

_ 
sprijin şi vor «pune pămîntul în 

mişcare». 
I nterviu realizat de 

VI CTOR PARHON 
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